
De vorbă cu Ulpiu Vlad 
despre ediţia a XIV-a a Festivalului Internaţional Meridian

În perioada 5-11 noiembrie 2018, a avut loc cea de-a XIV-a ediţie a Festivalului InternaţionalMeridian, dedicată
Centenarului Marii Uniri, proiect finanţat de Ministerul Culturii şi Identităţii Naţionale. Festivalul s-a impus în contextul
vieţii muzicale româneşti, europene şi nu numai, reunind o seamă de personalităţi în recitaluri şi concerte cu lucrări
contemporane, în mare măsură de ultimă oră. Înaintea începerii actualei ediţii a festivalului, domnul Ulpiu Vlad,
vicepreşedinte al Uniunii Compozitorilor şi Muzicologilor din România şi director al Festivalului Internaţional Meridian a
avut amabilitatea de a ne răspunde câtorva întrebări menite a puncta principalele coordonate ale manifestării.

Mădălin Alexandru Stănescu: Domnule director Ulpiu Vlad, iată-ne ajunşi în faţa celei de-a XIV-a ediţii a Festivalului
Internaţional Meridian, un eveniment a cărui agendă propune publicului întâlnirea cu muzica contemporană în zilele începutului de

noiembrie. Putem considera că şi această a XIV-a
ediţie continuă să fie un imbold al UCMR către alte
instituţii pentru promovarea creaţiilor
compozitorilor de astăzi?

Ulpiu Vlad: Într-adevăr, agenda
festivalului concretizează preocupările Uniunii
Compozitorilor şi Muzicologilor din România
– for muzical naţional, cu reverberaţii
puternice în viaţa publică, în activitatea
instituţiilor muzicale profesioniste şi a
universităţilor de profil – for ce susţine
prioritar creaţia componistică românească,
ştiinţa şi istoriografia muzicală, cât şi interpreţii
de mare performanţă, în măsură de a revela
imaginile şi universurile sonore înscrise în
partitură. De altfel, ediţiile succesive ale
evenimentului au reprezentat şi reprezintă un
imbold real şi pentru ivirea unor opusuri noi,

izvorâte din lumile şi preocupările compozitorilor contemporani, care se confruntă cu stringenta afirmaţie că merită să te
întrebi ce ai făcut tu pentru muzică, nu ce ai primit de la ea. 

M.A.S.: Ediţia din acest an a Festivalului Meridian aduce o serie de noutăţi pentru iubitorii muzicii contemporane şi nu numai.
Care ar fi cea mai importantă dintre acestea?

U.V. : O noutate deosebită pe afişul festivalului – desfăşurat sub sigla CONFLUENŢE, prin care se realizează împletiri
de muzică de cameră contemporană, muzică electroacustică, concerte de jazz, cu palete de poezie, dans, arte plastice,
arhitectură, design interior, video, film, teatru de păpuşi, – este reprezentată de trecerea in spectrul auditiv şi însufleţirea
partiturilor prezentate, în ambianţă artistică extinsă.

M.A.S.: Dincolo de extinderea manifestărilor spre alte zone artistice, Festivalul Meridian rămâne o sărbătoare a muzicii
contemporane. Cum puteţi descrie modul în care programul festivalului propune un interesant dialog între generaţii şi diverse întâlniri
şi reîntâlniri între compozitori şi interpreţi?

U.V.: Reîntâlnirile şi discuţiile colocviale dintre interpreţi şi compozitori amplifică confortul profesional şi bucuria
unor împliniri de artă, sub arcada unor sentimente de consideraţie pentru muzicienii noştri, pe care din păcate nu-i vom
putea menţiona fără să omitem un nume sau altul. Vom aminti totuşi soliştii şi ansamblurile participante în cea de-a XIV-
a ediţie a Festivalului Internaţional MERIDIAN: GAUDEAMUS QUARTET - Filarmonica Braşov; Grupul de Muzică Nouă
TRAIECT, Conducerea muzicală: Sorin Lerescu; SEBASTIAN BURNECI QUINTET, Coordonator proiect: Sebastian Burneci;
Ansamblul devotioModerna, Conducerea muzicală: Carmen Cârneci; Ansamblul PROFIL, director artistic: Dan Dediu;
ANSAMBLUL GAME, conducerea muzicală: Alexandru Matei; ARCHAEUS, ansamblu al Centrului Naţional de Artă
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“Tinerimea Română”, Fondator Liviu Dănceanu, conducerea muzicală: Mircea Pădurariu; Ansamblul adHOC al Academiei
de Muzică Gheorghe Dima din Cluj-Napoca, dirijor: Matei Pop; Ansamblul SONOMANIA coordonat de Diana Rotaru,
pianiştii Violetta Ştefănescu, Ioana Maria Lupaşcu, Diana Vodă, Mădălina Claudia Dănilă, Remus Manoleanu, flautistul
Cătălin Opriţoiu, violonista Luminitza Petre, mezzosoprana Claudia Codreanu, soprana Bianca Manoleanu. etc.

M.A.S.: Reîntâlnirile din Festivalul Meridian vor avea în prim-plan şi nume importante din muzica contemporană europeană,
inclusiv artişti de origine română.

U.V.: Da, Ne bucură prezenţa unor muzicieni de peste hotare din renumite centre culturale europene şi nu numai,
fie în calitate de interpreţi, fie în cea de compozitori sau profesori. Amintesc, în acest sens, compozitorii: Menachem ZUR,
Vladimir ŞCOLNIC, Karel VOLNIANSKY, Doron KAUFMAN – Israel, Dana Cristina PROBST – Romania/Austria, Corneliu
Dan GEORGESCU –Romania/Germania şi interpreţii: Alfredo OVALLES, pian – Venezuela/Austria; Matei Ioachimescu,
flaut, România/Austria; Lidia CIUBUC, pian – Republica Moldova; Aldo Aranda, percuţie – Mexic, Jerzy KORNOWICZ,
pian, Krzysztof KNITTEL, electronic media, Tadeusz WIELECKI, contrabas, Mieczysław LITWIŃSKI, instrumente populare
şi voce, Ryszard LATECKI, trompetă, Tadeusz SUDNIK, electronic media, Adam KRUK, proiecţii vizuale, Andrzej
KIJANOWSKI, inginer de sunet – Polonia; Barrie Webb, trombon – Marea Britanie; Andrei Vieru, pian – România/Franţa. 

Urez publicului iubitor de muzică
contemporană să se bucure de cele 28 de
recitaluri şi concerte camerale, 134 de lucrări
dintre care 34 în primă audiţie absolută şi 54 în
primă audiţie românească, de cele zece
conferinţe, trei lansări de partituri muzicale şi
CD-uri, 2 expoziţii pe teme de arhitectura, toate
incluse în agenda Festivalului Internaţional
Meridian, ediţia a XIV-a.

M.A.S.: Festivalul este organizat cu
importante eforturi din puncte de vedere financiar,
însă anul acesta s-au alăturat şi ale instituţii care au
înţeles importanţa păstrării unui asemenea eveniment
în agenda culturală bucureşteană.

U.V.: Da, aşa este. De aceea, doresc să
mulţumesc domnului George Ivaşcu, ministrul
Culturii şi Identităţii Naţionale, doamnei Liliana
Ţuroiu, preşedinte al Institutului Cultural
Român, doamnei Alice Barb, director al Casei
Artelor Dinu Lipatti, domnului Gabriel Fătu,
manager al Universităţii Populare Ioan I. Dalles
– Primăria Municipiului Bucureşti, doamnei
Cristina Comandaşu, manager al postului
România Muzical al Radiodifuziunii Române,
doamnei Diana Moş, rector al Universităţii
Naţionale de Muzică din Bucureşti, domnului
Marian Moiceanu, rector al Universităţii de
Arhitectură şi Urbanism Ion Mincu, domnului
Aurelian Bondrea, rector al Universităţii Spiru
Haret, doamnei Cristina Andrei, director al
Muzeului Naţional George Enescu. Toate aceste
însemnate instituţii de învăţământ şi cultură se
definesc astfel coorganizatori şi parteneri de
prestigiu ai Uniunii noastre, ajutându-ne să
construim Festivalul ca incintă în care
compozitori şi interpreţi de elită să-şi găsească

un cadru propice pentru afirmare şi mediatizare în spaţii culturale cât mai ample. În acest sens aşteptăm mereu o înţelegere
superioară din partea factorilor de decizie şi din partea tuturor celor ce pot sprijini, într-un mod sau altul acţiunile noastre,
care în timp, suntem siguri, vor ajunge la recunoaştere generală. Ne preocupă permanent crearea unor evenimente
componistice şi interpretative, care să aibă strălucirea lor proprie în inteligenţa, sensibilitatea şi dorinţa de artă a
ascultătorilor. Este esenţial să se cunoască, din marea diversitate existentă, valori componistice şi interpretative de excepţie,
să se stabilească contacte artistice multinaţionale cu rol stimulativ de informare, de verificare, de confruntare.

M.A.S.: În finalul interviului, vă rog să adresaţi un mesaj deopotrivă artiştilor ce vor lua parte la manifestările incluse în
Festivalul Meridian şi melomanilor ce vor asista la evenimentele ce vor avea loc.

U.V.: Mulţumesc creatorilor şi interpreţilor, prezenţi pe afişele festivalului, pentru arta pe care ne-o vor dezvălui,
pentru simpatia şi empatia care vor corola fiecare dintre momentele manifestărilor. Mulţumesc ansamblului de colaboratori,
în mod special doamnei Mioara Bâscă managerul proiectului, şi celorlalte instituţii implicate cu devotament şi eficienţă în
asigurarea condiţiilor optime desfăşurării fiecărei manifestări şi sper că această minunată colaborare se va intensifica în
viitor, spre folosul artei şi culturii muzicale româneşti şi a slujitorilor ei.

Interviu de Mădălin Alexandru STĂNESCU
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